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Bous al carrer  
Mª Dolores Miralles 
 

En el darrer plenari ordinari del mes d'agost, els Srs del PP presentaren una moció de recolzament 
a la declaració com a BIC dels bous al carrer. En l'exposició de motius assenyalaven que els actes 
que fan referència als bous al carrer, són una senyal d’identitat de la nostra Comunitat, perquè 
segons ells any rere any augmenta la celebració d'aquest actes en les nostre terres i aquesta 
activitat ha estat un revulsiu per la nostra economia, perquè gràcies a ells s'han desenvolupat més 
de 100 explotacions ramaderes, les quals han ocasionat un fort impacte econòmic en tots els 
sectors. Per això van arribar a refermar que l'arrelament dels bous al carrer en la nostra Comunitat 
és inqüestionable, així com l'esforç que fan els diferents municipis per la celebració d'aquest actes. 
 

Però la realitat es una altra molt diferent als motius abans esmentats. En data 5 de març de 2010, 
el Consell de la Generalitat va iniciar els tràmits de procediment de declaració de BIC a favor dels 
espectacles taurins, procediment que fou arxivat al incomplir‐se el requisit establert en l'article 27 
de la Llei de Patrimoni Cultural Valencià. Ara com està a punt de caducar l'expedient, ens venen 
amb la premura d'aquesta moció. 
 

El nostre grup municipal no recolzarem la moció perquè en el primer acord d'aquesta, teníem que 
manifestar el nostre suport a les nostres tradicions, la nostra cultura, les nostres festes i els 
símbols de la Comunitat Valenciana i la meua pregunta és la següent: Són els bous al carrer una 
part de la cultura dels vinarossencs? Jo no vull fer com la diputada del PP en el Congrés, Arenales 
Serrano, que va declarar que es considera un persona poc taurina, però a dia d'avui no té una 
posició ni a favor ni en contra de la celebració del Toro de la Vega de Tordesillas. Les raons que 
argumentà per a que es celebre aquest esdeveniment, són les següents: Que ho volen els veïns de 
Tordesillas, perquè és una tradició, i que l'acte està tremendament regulat; ha evolucionat tant 
que actualment ja no li tallen els testicles al bou ( una barbàrie). 
 

El segon acord era sol∙licitar al Consell de la Generalitat reobrir la tramitació del procediment de la 
declaració de BIC a favor dels espectacles taurins i dels festejos de bous al carrer. Crec fermament 
que en aquest acord, es volia encobrir una sèrie d'actes al voltant dels bous del carrer, que 
representen un maltractament per els animals. 
 

També vull manifestar que el nostre grup municipal no va entrar en el debat de la moció per 
considerar que al nostre poble hi havien qüestions molt més importants per a decidir, si els bous al 
carrer són un bé d’interès cultural. Ens va semblar irrespectuós cap a moltes famílies que estaven 
assegudes en el plenari esperant el torn de participació ciutadana. 


